



## Specialists are getting older, working longer

Among Canada's active physicians, 60% fall between the ages of 35 and 54. However, some specialties have a greater proportion of older physicians than others. CMA data show that almost half (49%) of all active general surgeons are older than 55. General internal medicine (41%), otolaryngology (40%) and obstetrics/gynecology (39%) are also relatively "old" specialties.

The 1995 specialty physician workforce study by the Royal College of Physicians and Surgeons of Canada revealed that specialists older than 55 remain very active professionally. Although they work fewer hours per week than younger physicians, 71.5% of general surgeons older

than 55 and 73.4% of general internists work more than 40 hours per week.

CMA estimates concerning the future supply of physicians reveal that when the large cohort of physicians aged 35 to 54 begins to retire in 15 to 20 years, there will be a decrease in the overall physician supply (assuming graduating classes, immigration and emigration remain at their current levels). By 2011 there will be 1.62 physicians per 1000 population. The downward trend will continue until the end of the projection period in 2021, when it is estimated that there will be 1.39 physicians per 1000 population. In 1996 the ratio stood at 1.82:1000.

Selected specialty/ Spécialité choisie	Percentage of physicians older than 55 Pourcentage des médecins qui ont plus de 55 ans						Percentage working 40 hours or more per week Pourcentage des médecins qui font 40 heures par semaine ou plus
	Atlantic/ Atlantique	Quebec/ Québec	Ontario	Prairies	BC/Terr. C-B/Terr.	Canada	Age 55 or more 55 ans ou plus
General surgery/ Chirurgie générale	44.3%	48.0%	51.4%	49.0%	46.9%	49.0%	71.5%
Internal medicine/ Médecine interne	40.7%	28.8%	45.1%	40.1%	43.5%	41.0%	73.4%
Otolaryngology/ Otorhinolaryngologie	38.1%	39.5%	44.6%	39.4%	32.5%	40.4%	66.9%
Obstetrics, gynecology/ Obstétrique, gynécologie	36.6%	38.0%	41.4%	33.1%	40.1%	38.8%	65.6%
Neurosurgery/ Neurochirurgie	31.6%	41.6%	37.2%	35.5%	37.9%	37.9%	78.4%
General, anatomical pathology/ Pathologie générale et anatomique	24.4%	45.3%	40.9%	33.5%	26.6%	37.1%	78.0%

Source: CMA Masterfile, January 1997  
Source: Fichier principal de l'AMC — janvier 1997

Source: 1995 RCPSC Specialty Physician Workforce Study

## Les spécialistes vieillissent, et travaillent plus longtemps

Lorsqu'on jette un coup d'œil sur l'effectif total des médecins au Canada, on voit que 60 % ont de 35 à 54 ans. Certaines spécialités comptent toutefois plus de médecins âgés que d'autres. Presque la moitié (49 %) de tous les chirurgiens généraux actifs ont plus de 55 ans. Les spécialistes en médecine interne générale (41 %), otorhinolaryngologie (40 %) et obstétrique/gynécologie (39 %) sont aussi relativement «âgés».

L'étude de 1995 sur l'effectif des médecins spécialisés que le Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada a effectuée démontre que les spécialistes de plus de 55 ans demeurent très actifs dans la profession. Même s'ils font en

moyenne moins d'heures par semaine que les médecins plus jeunes, 71,5 % des chirurgiens généraux et 73,4 % des internistes généraux travaillent plus de 40 heures par semaine.

Dans les estimations de l'offre à venir, les statistiques indiquent que lorsque la cohorte des 35 à 54 ans commencera à prendre sa retraite dans 15 à 20 ans, le bassin total des médecins diminuera (en supposant que les promotions, l'immigration et l'émigration demeureront à leur niveau actuel) à compter de 2011 pour tomber à 1,62 médecin pour 1000 habitants. La tendance à la baisse se maintiendra jusqu'à la fin de la période de projection, soit en 2021. On estime qu'il y aura alors 1,39 médecin pour 1000 habitants.